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REVISTA PRESEI 

Cuprins: 

• Desi joacă cu “rezervele”, echipa guvernamentala incearca sa joace tare! 

• Unificare sindicala in Televiziunea Romana:  MediaSind a fuzionat cu Sindicatul TVR 

Craiova! 

• Confederatia Meridian anunta protest in Piata Victoriei 

• Sindicatul politistilor cere interventia CSAT pentru a opri avioanele 

contrabandistilor ucrainieni de tigari 

• CCR ar putea anunta data dezbaterii sesizarii premierului privind motiunea de 

cenzura 

• BREAKING - Klaus Iohannis, victorie importanta la Curtea Constitutionala 

• Noi reguli pentru cei care primesc ajutoare sociale: Verificare o data la 6 luni, 

inscriere in programul „A doua sansa”. Refuzul duce la pierderea ajutorului / Ce 

amenzi pot primi primarii 

• Guvernul a extins limita maxima de varsta a categoriei somerilor tineri de la 25 la 

30 de ani 

• Munca neplatita in centrele de vaccinare de mai bine de trei luni. Premierul Citu: 

Se va face plata in aceasta saptamana 

• Programul „Anghel Saligny”. Ministerul Dezvoltarii a stabilit sumele ce vor fi 

alocate: cel putin 140 de milioane de lei pentru fiecare judet, 4 milioane pentru 

fiecare comuna si 7 milioane de lei pentru fiecare oras 

• Citu: „Ordonanta privind compensarea preturilor la energie, discutata in prima 

lectura. A fost abordata si plafonarea pretului” 

• Florin Citu, intalnire cu reprezentantii OMV Petrom, la Palatul Victoria 
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• Din ce fonduri vor fi compensate facturile la energie, in aceasta iarna. Explicatiile 

date de ministrul Energiei: ”Bani exista” 

• Distribuitorii care nu citesc contoarele la termen vor fi obligati sa plateasca 

compensatii de 100 de lei fiecarui client 

• PSD, proiect de lege privind plafonarea pretului la energie. „Scumpirile vor 

nenoroci efectiv viata de zi cu zi a romanilor” 

• DOCUMENT Cum vrea Guvernul sa rezolve criza City Insurance: FGA sa poata face 

plati imediat ce ASF deschide procedura de faliment, fara sa se mai astepte decizia 

definitiva in instanta 

• Romania se pregateste pentru introducerea certificatului verde. Citu: Nu vrem sa 

mai inchidem activitatea economica peste 3 la mie 

• Eurostat: Romania a alocat anul trecut cei mai putini bani pentru cercetare si 

dezvoltare dintre toate statele UE (doar 15 euro pe cap de locuitor). Este printre 

tarile cu scaderi de alocari, in ultimii zece ani. 

• Ursula Von der Leyen vine in Romania pentru a marca aprobarea PNRR. 

Intalnirile cu premierul Citu au loc cu o zi inainte de Congresul PNL 

• Crestere brusca a dobanzilor pe termen lung in Romania. Care este clasamentul 

dobanzilor in UE 

• Peste 60% dintre cetatenii statelor UE opriti si chestionati de autoritatile vamale 

in porturile britanice dupa Brexit sunt romani 

• 2022, inca un test de rezistenta pentru Uniunea Europeana. Discurs despre starea 

UE. Problema respectarii statului de drept 

• UE relaxeaza conditiile de eliberare a cartii albastre pentru migrantii calificati. 

”Solicitantii vor trebui sa prezinte un contract de munca” 
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• Deși joacă cu “rezervele”, echipa guvernamentală încearcă să joace 

tare! 

Săptămâna trecută partenerii sociali (atât patronatele cât și sindicatele) au avizat negativ 

proiectul de OUG care obligă doar angajații din asistența socială să se testeze pe 

cheltuiala proprie! 

Cu toate acestea, Guvernul a avut astăzi pe ordinea de zi, în primă lectură acest 

document! Ne lasă impresia că este un experiment pentru a putea “lua pulsul” 

salariaților din sistemul public și al opiniei publice referitor la acest subiect! 

Federația SANITAS respinge categoric un astfel de demers care discriminează o 

categorie de salariați deja profund afectată de nenumărate inechități atât în pandemie 

cât și în afara ei! 

(Sursa: Federatia SANITAS) 

 

• Unificare sindicală în Televiziunea Română:  MediaSind a fuzionat cu 

Sindicatul TVR Craiova! 

A fost lansată echipa MediaSind TVR pentru reprezentanții salariaților în Consiliul de 

Administrație, formată din președintele MediaSind TVR Sorin Torică și Răzvan Butaru, 

membru MediaSind TVR și producător TVR 

Sindicatul Român al Jurnaliștilor MediaSind și Sindicatul Televiziunea Craiova au semnat 

astăzi, 15 septembrie 2021, Protocolul de Unificare dintre aceste două organizații. 

Documentul a fost votat cu unanimitate de voturi de către membrii de sindicat și a fost 

semnat de către președintele SRJ MediaSind Cristi Godinac, președintele MediaSind 

TVR, Sorin Torică, Cristian Nicolaie, Președintele Sindicatului TVR Craiova și de Eugen 

Ianoș, Vicepreședinte. Noua structură, MediaSind TVR Craiova, se va alătura celorlalte 

filiale din TVR, MediaSind TVR Timișoara, MediaSind TVR Cluj, MediaSind TVR Iași, 

MediaSind TVR Tg. Mureș. 
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Acest eveniment a fost generat de necesitatea unificării sindicatelor din TVR într-o 

organizație puternică, capabilă să negocieze drepturi colective în favoarea angajaților și 

nu a angajatorului sau a unor șefi, așa cum s-a întâmplat deseori în cadrul instituției, mai 

ales în cazul restructurării din 2012, când aproximativ 700 de angajați au fost concediați 

cu sprijinul SPUSTV, cunoscut drept “sindicatul de casă al conducerii.”  

Referitor la dialogul social cu actualul director generat interimar, provenit de la Studioul 

TVR Craiova, liderii sindicali și-au manifestat nemulțumirea față de unele decizii luate de 

către Ramona Săseanu față de angajați, cum ar fi inițierea unei noi organigrame, 

prerogativă care este exclusiv a CA. Totodată, aceasta a fost acuzată de o complicitate 

cu echipa de conducere a fostei administrații, mai ales în cazul semnării unor acțiuni în 

justiție inițiate împotriva MediaSind. Aceștia au susținut că în prezent situația în TVR este 

critică, atât din punct de vedere al asumării producției editoriale, în special pentru postul 

TVR 1, dar și în ceea ce privește dotarea tehnică. Reamintim că în acest moment TVR 

este condusă de un director interimar cu mandate prelungite și de o echipă de 

coordonatori numită de administrația Gradea, demisă de Parlament pentru management 

dezastruos. 

Reprezentanții MediaSind au reiterat necesitatea numirii de urgență a unui nou Consiliu 

de Administrație format din profesioniști aflați în slujba salariaților instituției, dar și a 

cetățenilor. Așa cum a anunțat oficial, MediaSind, cu sprijinul federației la care este 

afiliat, Federația Cultură și Mass-Media FAIR-MediaSind, se va implica ca organizație în 

sprijinirea unei echipe profesioniste pentru cele două locuri ale reprezentanților 

salariaților în CA. Aceste persoane care vor candida în echipa MediaSind sunt liderul 

MediaSind TVR, Sorin Torică, și producătorul emisiunii TVR “Dosar România”,  Răzvan 

Butaru.                                                                                           

Echipa MediaSind TVR pentru reprezentanții salariaților în CA va organiza în perioada 

următoare mai multe întâlniri cu colegii din teritoriu și din București pentru a-și prezenta 

proiectele. 

ÎMPREUNĂ SUNTEM MAI PUTERNICI! 

(Sursa: Biroul Executiv Național SRJ MediaSind)                               
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• Confederaţia Meridian anunţă protest în Piaţa Victoriei 

Confederaţia Sindicală Naţională Meridian organizează un protest în Piaţa Victoriei, în 

faţa Guvernului României, joi, între orele 11:00 - 13:00, conform unui comunicat remis 

AGERPRES. 

Protestul a fost iniţiat şi solicitat de către Federaţia Sindicatelor Transportatorilor 

Feroviari din România, Sindicatul Naţional Forţa Legii, Uniunea Sindicatelor din Spitalele 

CFR şi Sindicatul Cadrelor Militare Disponibilizate, dar au fost chemaţi să li se alăture şi 

colegii din organizaţiile sindicale membre ale confederaţiei din diverse domenii de 

activitate, se menţionează în comunicat. 

Prin acest protest, organizaţiile sindicale din structura CSN Meridian vor să aducă în 

atenţia autorităţilor şi a opiniei publice, o serie de probleme, printre care: "fentarea 

legislaţiei sociale" de către autorităţi şi neaplicarea legilor privind statutul Personalului 

Feroviar - Legea nr.195/07.09.2020, statutul Personalului Silvic modificat şi completat 

prin Legea nr.234/09.12.2019, Legea privind coşul minim de consum pentru un trai 

decent în România, Legea pensiilor etc; aplicarea Legii salarizării, în integralitatea ei, 

începând cu data de 1 ianuarie 2022; reglementarea unei grile de salarizare unitare 

pentru angajaţii din administraţia publică locală; îngheţarea salariilor în anul 2021, în 

condiţiile în care preţurile au crescut, erodând puterea de cumpărare a salariaţilor din 

România; Legea Dialogului Social; reducerea vârstei de pensionare a poliţiştilor locali; 

Legea - Cadru nr.153 din 28.06.2017 privind salarizarea personalului plătit din fonduri 

publice, care nu a fost îmbunătăţită şi corectată aşa cum s-a promis; încetarea 

discriminării salariale grave a personalului de suport tehnic, economic şi administrativ 

din sistemul sanitar, inclusiv a biologilor, biochimiştilor şi chimiştilor şi tratarea echitabilă 

a întregului personal angajat în sistemul sanitar, medical şi nemedical; aplicarea în 

prezent "ad litteram" a Legii 232/2016 privind industria naţională de apărare, 

actualizarea acesteia de urgenţă şi adoptarea unei Strategii naţionale pentru relansarea 

industriei naţionale de apărare pentru protejarea intereselor naţionale de apărare ale 

României. 

Sindicaliştii mai semnalează că investiţiile în serviciile publice de interes general sunt 

minime, iar în anumite domenii, politicile guvernamentale sunt total lipsite de viziune 

strategică, precum în transporturile feroviare, transporturile aeriene, industria de 

apărare, agricultura, silvicultura şi gospodărirea apelor etc.  
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ƒ˜ De asemenea, printre problemele menţionate se mai ridică asigurarea cadrului legal 

şi financiar pentru funcţionarea aeroporturilor României conform standardelor europene 

şi international, stoparea măsurilor antisociale care afectează salariaţii din aeroporturile 

ţării şi iniţierea unei Legi a salarizării personalului aeroportuar din subordinea Consiliilor 

judeţene; accelerarea aplicării măsurilor guvernamentale necesare pentru a avea o 

tranziţie justă în Bazinele Carbonifere Valea Jiului şi Oltenia; garantarea drepturilor 

omului în contextul pandemiei şi evitarea segregării românilor pe criterii sanitare; 

măsurile adoptate în contextul crizei pandemice din ultimele 18 luni care s-au adăugat 

la problemele structurale ale României, conturând o perspectivă îngrijorătoare pentru 

toţi cei care ar vrea să continue să trăiască şi să muncească în ţară: datoria imensă care 

poate conduce la noi politici de austeritate; derapajele democratice şi impunerea unor 

măsuri sanitare autoritare, neacceptate de lucrători şi cetăţeni; o instabilitate politică şi 

instituţională fără precedent. 

"Restricţiile impuse de autorităţi pentru reuniunile publice pe perioada stării de alertă ne 

limitează numărul de participanţi la 600 de persoane raportat la spaţiul legal disponibil 

în Piaţa Victoriei, însă nemulţumirile care vor fi acolo exprimate reprezintă opinia a zeci 

de mii de salariaţi din întreaga ţară şi din diverse sectoare de activitate - cetăţeni care 

cer Guvernului României să respecte legile, să fie responsabil şi să lucreze în interesul 

tuturor cetăţenilor României", precizează reprezentanţii Meridian. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Sindicatul polițiștilor cere intervenţia CSAT pentru a opri avioanele 

contrabandiştilor ucrainieni de ţigări 

Sindicatul Europol al polițiștilor cere intervenţia CSAT, după ce autorităţile din Republica 

Moldova au anunţat că un avion al contrabandiştilor ucrainieni de ţigări ar fi intrat în 

spaţiul aerian românesc fără a fi reperat, transmite News.ro.  Sindicaliştii explică faptul că 

poliţiştii de frontieră nu au atribuţii pentru a repera şi opri astfel de avioane, acesta fiind 

atributul Ministerului Apărării. 
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”Nu a început războiul şi nici nu ne-au atacat ruşii, ci este doar un avion tip Antonov 

AN2 burduşit cu aproximativ 100 baxuri cu ţigări, care ar fi survolat spaţiul aerian 

românesc unde a şi descărcat marfa de contrabanda, aşa cum susţin autorităţile 

moldovene, însă fără a furniza informaţii exacte.  

Nu este singurul caz, în luna august, un alt aparat AN2 al unor contrabandişti ucraineni a 

ajuns în spaţiul aerian românesc în zona Sucevei, ceea ce arată că se încearcă prin orice 

mijloace introducerea de ţigări în România, care aduce profit de milioane de euro 

contrabandiştilor”, au scris, miercuri, pe Facebook, reprezentanţii Sindicatului Europol. 

Aceştia afirmă că situaţia este gravă şi cer intervenţia CAST. 

”Această problemă este una destul de gravă, ce tine de securitatea naţională, iar CSAT-ul 

trebuie să intervină de îndată, ţinând cont că spaţiul aerian românesc este violat de 

aeronave străine, iar acesta nu este un caz singular. Deşi această problemă a fost 

aruncată în curtea Poliţiei de Frontieră Române, colegii noştri poliţişti de frontieră nu au 

atribuţii în acest sens şi nici echipamentele necesare pentru intervenţie, aşa cum de altfel 

Codul Aerian prevede în mod explicit la art. 5 cine trebuie să intervină: «Ministerul 

Apărării Naţionale, în calitate de organ de specialitate al administraţiei publice centrale 

şi de autoritate aeronautică de stat, are competenţe în următoarele domenii: 

organizarea spaţiului aerian naţional în conformitate cu dispoziţiile prezentului cod 

aerian şi ale legislaţiei în vigoare, reglementarea activităţilor aeronautice militare, 

certificarea personalului aeronautic militar, a agenţilor aeronautici care desfăşoară 

activităţi aeronautice militare, precum şi a tehnicii aeronautice şi a infrastructurii 

necesare desfăşurării activităţilor aeronautice militare, siguranţa şi supervizarea 

activităţilor aeronautice militare»”, au mai transmis sindicaliştii. 

Aceştia arată că cei care fac contrabandă ”se folosesc de tot felul de tertipuri pentru ca 

aceste aeronave folosite să nu poată fi reperate pe radare prin zbor la joasă înălţime sub 

100m”. 

”CSAT-ul, prin atribuţiile pe care le are, trebuie să intervină de îndată în acest caz pentru 

că astfel de situaţii se vor mai repeta. Până una alta, colegii noştri se luptă în continuare 

cu acest fenomen al contrabandei care a luat amploare în ultima perioadă.  
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Numai anul trecut, aceştia au indisponibilizat peste 56.000.000 de tigarete (280.000 de 

baxuri) si peste 20.000 de kilograme de tutun vrac (echivalentul a peste 29.000.000 de 

tigarete – sau 145.000 de baxuri), în urma acţiunilor pentru combaterea contrabandei”, 

au mai transmis sindicaliştii. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• CCR ar putea anunţa data dezbaterii sesizării premierului privind 

moţiunea de cenzură 

Curtea Constituţională a României este aşteptată, joi, să anunţe termenul la care 

urmează să fie dezbătută sesizarea premierului Florin Cîţu cu privire la existenţa unui 

conflict juridic dintre Parlament şi Guvern pe tema moţiunii de cenzură a USR PLUS şi 

AUR. 

Părţile implicate au avut termen până miercuri pentru a transmite Curţi Constituţionale 

punctele de vedere. 

Prim-ministrul a depus la Curtea Constituţională o sesizare cu privire la existenţa unui 

conflict juridic de natură constituţională dintre Parlament şi Guvern în care se invocă o 

conduită "neconstituţională, deopotrivă neloială şi abuzivă, faţă de autoritatea 

executivă", întrucât moţiunea de cenzură a fost iniţiată, depusă şi comunicată cu 

"încălcarea dispoziţiilor constituţionale ale articolului 113 alineat (2) din Constituţie". 

"În opinia noastră, există un conflict în sensul articolului 146 litera e) din Constituţie, 

întrucât Parlamentul României, prin Preşedintele Camerei Deputaţilor, a transmis 

Guvernului României o moţiune de cenzură iniţiată, depusă şi comunicată cu încălcarea 

dispoziţiilor constituţionale ale articolului 113 alineat (2) din Constituţie, ceea ce se 

constituie într-o conduită neconstituţională, deopotrivă neloială şi abuzivă, faţă de 

autoritatea executivă şi care a generat o situaţie conflictuală a cărei origine rezultă chiar 

din textul constituţional. Astfel, în prezenta cerere, solicităm instanţei de contencios 

constituţional să constate existenţa unui conflict juridic de natură constituţională între 

Parlamentul României, pe de o parte, şi Guvernul României, pe de altă parte, născut din 

încălcarea dispoziţiilor constituţionale cu privire la modul în care a fost iniţiată şi depusă 

moţiunea de cenzură, respectiv din încălcarea dispoziţiilor constituţionale cu 
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privire la modul în care moţiunea de cenzură iniţiată şi depusă contrar Constituţiei a fost 

comunicată ulterior Guvernului", se explică în sesizare. 

Potrivit documentului, "Parlamentul României, prin Preşedintele Camerei Deputaţilor, a 

încălcat dispoziţiile constituţionale cu privire la obligaţia comunicării moţiunii de cenzură 

către Guvern în aceeaşi zi cu depunerea acesteia, în speţă în data de 3 septembrie 2021.  

De asemenea, Parlamentul României, prin Preşedintele Camerei Deputaţilor, cu 

încălcarea Constituţiei şi a prevederilor regulamentare, a comunicat o moţiune de 

cenzură iniţiată şi depusă cu nerespectarea condiţiilor constituţionale privind numărul 

minim de semnături valide care să reflecte manifestarea de voinţă a unei pătrimi din 

numărul parlamentarilor la data iniţierii respectivei moţiuni de cenzură". 

Aceste aspecte sunt de natură să creeze o situaţie juridică conflictuală generată de 

modul neconstituţional în care Parlamentul a înţeles să declanşeze controlul parlamentar 

prin moţiune de cenzură cu consecinţe "grave" asupra bunei desfăşurări a activităţii 

Guvernului în planul politicii interne şi externe a ţării, respectiv a bunei funcţionări a 

administraţiei publice, susţine Executivul. 

"Într-un stat de drept în care principiul separaţiei puterilor în stat este respectat, 

controlul parlamentar prin moţiune de cenzură angajează un raport juridic între 

Parlament (puterea legislativă) şi Guvern (puterea executivă), control care trebuie însă 

subsumat principiului conformităţii derulării procedurilor parlamentare cu Legea 

fundamentală. În ceea ce priveşte situaţia litigioasă supusă judecăţii Curţii 

Constituţionale, aceasta are un caracter juridic, întrucât vizează aspectele procedurale de 

rang constituţional privind iniţierea, depunerea şi comunicarea moţiunii de cenzură. 

Astfel, în opinia noastră, în derularea procedurilor prevăzute de articolul 113 din 

Constituţie, Parlamentul a adoptat o conduită neconstituţională, care nesocoteşte 

condiţiile de validitate necesar a fi întrunite pentru iniţierea, depunerea şi comunicarea 

unei moţiuni de cenzură, ceea ce are ca efect afectarea vicierea etapelor ulterioare: a 

prezentării, dezbaterii şi, eventual, adoptării respectivei moţiuni de cenzură", se mai 

explică în sesizarea către CCR. 

De asemenea, se adaugă în document, situaţia juridică litigioasă are natură 

constituţională având în vedere că moţiunea de cenzură ţine de domeniul dreptului 

constituţional şi reprezintă un instrument constituţional de realizare a 

controlului parlamentar asupra activităţii Guvernului, iar sesizarea vizează 
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"interpretarea articolului 113 alineat (2) din Constituţie prin raportare la actele şi faptele 

realizate de Parlamentul României, care, dacă se constată a fi contrare normelor 

constituţionale, au generat şi un blocaj constituţional din perspectiva deplinei şi bunei 

desfăşurări a activităţii Guvernului". 

"Totodată, prin raportare la rolul Curţii Constituţionale de garant al supremaţiei 

Constituţiei şi în considerarea atribuţiei sale constituţionale de a soluţiona conflicte 

juridice de natură constituţională între autorităţile statului, exclusiv cu privire la 

procedura controlului parlamentar prin moţiune de cenzură, învederăm instanţei de 

contencios constituţional că singura soluţie constituţională pentru înlăturarea 

consecinţelor juridice ale unei moţiuni de cenzură iniţiate, depuse şi comunicate cu 

încălcarea Constituţiei este admiterea prezentei cereri", transmite Guvernul. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• BREAKING - Klaus Iohannis, victorie importantă la Curtea 

Constituțională 

În ședința din 15 septembrie 2021, Curtea Constituțională, în cadrul controlului legilor 

anterior promulgării, cu unanimitate de voturi, a admis obiecția formulată de 

Președintele României și a constatat că sunt neconstituționale dispozițiile art.I din Legea 

pentru modificarea art.369 din Legea nr.286/2009 privind Codul penal. 

Preşedintele a atacat la Curtea Constituţională Legea pentru modificarea art. 369 din 

Legea nr. 286/2009 privind Codul penal, pe motiv că din actul normativ lipsesc criteriile 

în urma cărora va fi incriminată o astfel de infracţiune. 

Legea pentru modificarea art. 369 din Legea nr. 286/2009 privind Codul penal transpune 

şi art. 1 alin. (1) lit. a) din Decizia-cadru 2008/913/JAI a Consiliului din 28 noiembrie 2008 

privind combaterea anumitor forme şi expresii ale rasismului şi xenofobiei prin 

intermediul dreptului penal. 

"Considerăm că, prin conţinutul său normativ, legea dedusă controlului de 

constituţionalitate contravine dispoziţiilor art. 1 alin. (3) şi alin. (5), art. 20 alin. (2) - prin 

raportare la art. 7 paragraful 1 din Convenţia Europeană a Drepturilor Omului, 

precum şi celor ale art. 147 alin. (4) din Constituţie", se arată în sesizare. 
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Preşedintele Iohannis precizează că soluţia legislativă criticată aduce atingere atât 

principiului previzibilităţii, cât şi clarităţii normelor. 

"Considerăm că, în vederea respectării principiului legalităţii ce guvernează dreptul 

penal, consacrat chiar în primul articol din Codul penal, dar şi în scopul protejării efective 

a grupurilor minoritare din România în faţa discursului instigator la ură, violenţă şi 

discriminare era necesară includerea în mod expres în conţinutul normativ al 

reglementării a unor criterii în textul ce va incrimina infracţiunea de incitare la violenţă, 

ură sau discriminare. Numai astfel se va putea realiza o configurare explicită a 

conceptelor şi noţiunilor folosite în noua reglementare, pentru a se asigura înţelegerea 

lor corectă şi a se evita interpretările greşite şi crearea unei practici judiciare neunitare în 

materie de tragere la răspundere penală pentru săvârşirea infracţiunii prevăzute şi 

pedepsite de art. 369 din Codul penal. În aparenţă, inexistenţa oricăror criterii în 

conţinutul normei de incriminare poate conduce la concluzia că această infracţiune 

vizează orice fel de criteriu; în realitate, această imprecizie în reglementare lasă loc 

subiectivismului şi arbitrariului în aplicare. În plus, lipsa de previzibilitate a normei nu 

permite destinatarului normei o corectă raportare la sfera de aplicare a infracţiunii, ceea 

ce conduce la insecuritate juridică", se explică în sesizarea către CCR. 

De asemenea, se menţionează că, din perspectiva realizării obligaţiei de transpunere în 

legislaţia internă primară a Deciziei-cadru 2008/913/JAI, necesitatea includerii în 

conţinutul normativ al art. 369 din Codul penal a raţiunilor pe baza cărora sunt protejate 

anumite categorii de persoane sau un membru al unei categorii de persoane face cu 

atât mai necesară existenţa unor criterii explicite. 

"Transpunerea în legislaţia internă a articolului 1 alineatul (1) litera (a) din Decizia-cadru 

2008/913/JAI - ce prevede ca autorul instigării publice la violenţă să aibă un motiv de 

discriminare - ar fi presupus cel puţin diferenţierea infracţiunilor rasiste şi xenofobe de 

alte infracţiuni, aşa cum ar impune transpunerea actului european menţionat. Or, prin 

absenţa oricăror criterii din cele la care face referire actul european a cărui transpunere 

se urmăreşte, respectiv: criterii de rasă, culoare, religie, descendenţă sau origine 

naţională sau etnică, noile prevederi ale art. 369 din Codul penal dobândesc un caracter 

general, vag, lipsit de claritate şi previzibilitate", se mai arată în sesizarea la CCR. 
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Şeful statului precizează că norma criticată, deşi are un caracter general şi în consecinţă 

o arie mare de acoperire, în absenţa oricăror criterii, nu reprezintă o dispoziţie legală 

clară şi cuprinzătoare, în sensul cerut de actul european, fiind susceptibilă de a genera în  

practica organelor judiciare interpretări diferite şi de a da naştere la impredictibilitate, 

soluţii neunitare ori reacţii diferite ale autorităţilor publice însărcinate cu combaterea 

fenomenului infracţional motivat de ură. Corelativ, cetăţenii vor întâmpina dificultăţi în 

interpretarea şi înţelegerea normei, cu consecinţe pe planul adaptării propriei conduite. 

El adaugă că necesitatea includerii unor criterii în conţinutul normativ al art. 369 din 

Codul penal este subliniată şi prin Raportul privind România al Comisiei Europene 

împotriva Rasismului şi Intoleranţei (ECRI) din cadrul Consiliului Europei (al cincilea ciclu 

de monitorizare) adoptat pe 3 aprilie 2019 şi publicat în data de 5 iunie 2019. 

"Formularea propusă prin norma criticată, prin maxima ei generalitate, nu numai că nu 

permite distingerea infracţiunilor ce sancţionează rasismul şi xenofobia de alte fapte 

care au ca motiv ura, dar creează şi insecuritate juridică prin faptul că atât cetăţenii, cât 

şi autorităţile însărcinate cu combaterea acestui tip de fenomen infracţional sunt liberi să 

aplice, în realitate, propriul cod de valori", se completează în sesizare. 

Şeful statului precizează şi că actul normativ adoptat nu respectă nici cerinţele legale 

privind integrarea sa în ansamblul legislaţiei şi corelarea cu tratatele internaţionale la 

care România este parte. 

"Apreciem că legea criticată este contrară dispoziţiilor art. 1 alin. (3) din Constituţie, 

deoarece încalcă principiul securităţii juridice, ca urmare a lipsei de claritate şi 

previzibilitate a normei, principiu ce constituie o dimensiune fundamentală a statului de 

drept, dispoziţiilor art. 1 alin. (5) din Constituţie referitoare la statul de drept şi la 

respectarea Constituţiei şi a legilor, soluţiei instituite de legiuitorul constituant la art. 20 

alin. (2) prin raportare la art. 7 paragraful 1 din Convenţia Europeană a Drepturilor 

Omului, precum şi prevederilor art. 147 alin. (4) din Legea fundamentală", indică 

preşedintele. 

El solicită CCR să admită sesizarea de neconstituţionalitate şi să constate că Legea 

pentru modificarea art. 369 din Legea nr. 286/2009 privind Codul penal este 

neconstituţională. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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• Noi reguli pentru cei care primesc ajutoare sociale: Verificare o dată 

la 6 luni, înscriere în programul „A doua șansă”. Refuzul duce la 

pierderea ajutorului / Ce amenzi pot primi primarii 

Guvernul a adoptat miercuri o Ordonanță de urgență prin care vrea să-i stimuleze pe cei 

care primesc ajutoare sociale să muncească. Persoanele apte de muncă beneficiare de 

ajutor social vor fi obligate să se prezinte la agențiile pentru ocuparea forței de muncă 

din 6 în 6 luni. De asemenea, acele persoane vor trebui să se înscrie în programul de 

cursuri „A doua sansă”. Primarii sunt obligați să facă anchete în acest sens, în caz contrar 

riscând amenzi între 1.000 de lei și 5.000 de lei. 

HotNews.ro a scris luni, 13 septembrie, că Ministerul Muncii dorește să-i stimuleze pe 

cei care primesc ajutoare sociale să muncească. Astfel, a pregătit un proiect de OUG care 

modifică Legea 416 privind venitul minim garantat. Printre altele, prevede faptul că 

persoanele apte de muncă beneficiare de ajutor social vor fi obligate să se prezinte la 

agențiile pentru ocuparea forței de muncă din 6 în 6 luni. De asemenea, acele persoane 

vor trebui să se înscrie în programul de cursuri „A doua sansă”. 

Proiect OUG stimulare muncă pentru persoanele care primesc ajutor social (click pentru 

a deschide) 

În primul rând, se abrogă urmatorul articol: Familiile și persoanele singure cu venituri 

nete lunare până la nivelul venitului minim garantat beneficiază de o majorare cu 15% a 

cuantumului ajutorului social pe familie, în cazul în care cel puțin un membru al familiei 

face dovada că lucrează pe bază de contract individual de muncă, are statut de 

funcționar public sau prestează o activitate, realizând venituri cu caracter salarial. 

Așadar, dispare acea majorare de 15%. 

Proiectul mai prevede menținerea acordării ajutorului social pentru o perioadă de 6 luni 

de la data încadrării în muncă a unei persoane apte de muncă din familia beneficiară de 

ajutor social, cu condiția încheierii unui raport de muncă/raport de serviciu pentru o 

perioadă de cel puțin 24 de luni. Propunerea are ca motivație stimularea participării pe 

piața muncii a persoanelor beneficiare de ajutor social și prevenirea dependenție de 

acest beneficiu. 
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Persoanele apte de muncă beneficiare de ajutor social vor fi obligate să se prezinte la 

agențiile pentru ocuparea forței de muncă din 6 în 6 luni ori de câte ori sunt solicitați de 

acesta, pentru stimularea angajării. Neprezentarea se va asimila refuzului unui loc de 

muncă și va conduce la încetarea ajutorului social și posibilitatea depunerii unei noi 

solicitări după 12 luni. 

Se reglementează încetarea dreptului la ajutorul social după finalizarea celor 6 luni sau 

dacă raportul de muncă încetează după această perioadă. 

Persoanele apte de muncă care beneficiază de ajutor social vor trebui să se înscrie în 

programul educațional de tip “A doua șansă”, la recomandarea agențiilor pentru 

ocuparea forței de muncă, pe baza locurilor disponibile comunicate de inspectoratele 

școlare. 

Refuzul de participare va conduce la încetarea ajutorului social și interzicerea solicitării 

unui nou drept pentru o perioadă de 12 luni, ca și în cazul refuzului unui loc de muncă. 

În situația în care numărul persoanelor apte de muncă din familiile beneficiare de ajutor 

sociale depășește numărul de locuri disponibile pentru programul „A doua șansă”, 

inspectoratele școlare pot aproba noi formațiuni pentru anul școlar următor. 

Pentru persoanele apte de muncă din familiile beneficiare de ajutor social se va putea 

deconta transportul, dacă e vorba de o distanță mai mare de 5 km, în cazul celor care 

urmează cursurile. 

Astfel, se propune decontarea de către autoritățile locale a sumei de 500 

lei/persoană/semestru școlar, din bugetul Ministerului Muncii prin Agenția Națională 

pentru Plăți și Inspecție Socială și agențiile teritoriale. 

Nivelul venitului minim garantat este 142 lei pentru persoana singură, fiind neschimbat 

din 2014. De asemenea, este 255 lei pentru familia formată din 2 persoane, 375 lei 

pentru cea formată din 3 persoane, 442 lei pentru cea formată din 4, 572 lei pentru cea 

fin 5, iar pentru fiecare persoană din familiile cu mai mult de 5 persoane se adaugă câte 

37 de lei la fiecare persoană. 

Proiectul mai prevede și modificarea legii 76/2002. Este vorba despre modificarea 

definitiei tinerilor NEET, în sensul modificării limitei de vârstă.  
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Dacă acum este vorba despre peroanele de 16-25 de ani care nu au loc de muncă, nu 

urmează o formă de învățământ și nu participă la activități de formare, după modificări 

grupa de vârstă va fi 16-30 de ani. Din nota de fundamentare înțelegem că se întâmplă 

asta pentru programul POCU, în sensul accesării mai multor fonduri europene. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Guvernul a extins limita maximă de vârstă a categoriei şomerilor 

tineri de la 25 la 30 de ani 

Guvernul a extins limita maximă de vârstă a categoriei şomerilor tineri de la 25 la 30 de 

ani. 

Guvernul a majorat de la 25 de ani la 30 de ani vârsta maximă a categoriei tinerilor care 

nu au un loc de muncă, nu sunt înscrişi într-un program de învăţământ şi nu urmează un 

program de pregătire profesională, a anunţat miercuri ministrul Muncii şi Protecţiei 

Sociale, la finalul şedinţei de Guvern. 

Guvernul a operat modificarea printr-o Ordonanţă de Urgenţă adoptată miercuri, pe 

baza unui proiect pregătit anterior de Ministerul Muncii şi Protecţiei Sociale. 

Până în prezent, categoria „NEET” („Not in Education, Employement or Training”) 

includea tinerii până în 25 de ani. 

„În ordonanţa de urgenţă am extins grupa de vârstă pentru categoria tinerilor din afara 

sistemului de educaţie şi de ocupare, în loc de 16 - 25 ani am extins la 16 - 30 de ani, 

ceea ce le dă posibilitatea urmării unor cursuri de calificare finanţate pe fonduri 

europene atât în actualul exerciţiu financiar, cât şi în următorul exerciţiu financiar. 

Vorbim de aproximativ 5 milioane de lei anul acesta, bani pe care îi va suporta 

Ministerul Muncii, prin bugetul asigurărilor de şomaj, din proiecte europene”, a declarat 

Raluca Turcan, potrivit Agerpres. 

Ministrul Muncii a precizat că în urma acestei modificări aproximativ 2.000 de tineri vor 

beneficia în acest an de măsuri de stimulare a integrării în muncă.  
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„Aproximativ 2.000 de tineri care sunt în afara sistemului de educaţie şi de ocupare vor 

beneficia până la sfârşitul anului de măsuri finanţate din bugetul asigurărilor de şomaj, 

impactul financiar fiind estimat la 5.625.000 lei”, a menţionat Raluca Turcan. 

(Sursa: Digi 24) 

 

• Muncă neplătită în centrele de vaccinare de mai bine de trei luni. 

Premierul Cîțu: Se va face plata în această săptămână 

Medicii și asistentele din centrele de vaccinare anti-Covid sunt neplătiți de mai bine de 

trei luni. Sunt sute de angajați în această situație, din centrele din toată țara. Și asta în 

condițiile în care imunizarea populației este o prioritate națională. Banii vor veni după 

rectificarea bugetară, care a fost aprobată cu întârziere, transmite Ministerul Sănătății. 

La centrul de vaccinare de tip drive through din Cluj-Napoca s-au vaccinat până acum 

aproape 40 de mii de persoane. Vaccinarea din mașină a fost un succes încă din primele 

zile. 

Pentru unii dintre angajați însă nu a fost cea mai placută experiență. 

Cristina a lucrat câteva luni aici și spune că nu și-a primit banii nici pentru luna iunie. Iar 

în această situație sunt și alți colegi. 

Cristina Ardelean, medic, centru de vaccinare: Eu am început să lucrez în luna aprilie, 

mai, iunie, iulie și jumătate de august, până am plecat în concediu. Am primit banii doar 

pentru luna mai. Eu personal nu mai lucrez la centru, pentru că mi se pare o lipsă de 

respect să muncim fără să fim plătiți. 

Situația este și mai dramatică pentru acei angajați care lucrează câte 12 ore pe zi în 

centre și pentru care această activitate este singura sursă de venit. 

În această situație se pare că sunt nu doar angajații centrului drive-through din Cluj, ci și 

medici și asistenți de la toate centrele de vaccinare din întreaga țară. 

De la începutul campaniei de vaccinare, acești bani au venit de fiecare dată cu întârziere. 
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Oana Grigore, purtător de cuvânt, Ministerul Sănătății: După rectificarea bugetară, 

Ministerul Sănătăţii a primit fondurile necesare pentru asigurarea plăţii personalului 

medical care activează în centrele de vaccinare. 

Florin Cîțu, prim-ministrul României: Se va face plata în această săptămână pentru 

centrele de vaccinare. Se va face plata la zi și vom continua în acest sens în perioada 

următoare. 

Potrivit legii, un medic este remunerat cu 90 de lei pe oră, o asistentă cu 45 de lei, iar un 

registrator cu 20 de lei. Sumele sunt impozabile. 

Banii vin de la Ministerul Sănătății, prin Direcțiile de Sănătate Publică. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• Programul „Anghel Saligny”. Ministerul Dezvoltării a stabilit sumele 

ce vor fi alocate: cel puţin 140 de milioane de lei pentru fiecare judeţ, 4 

milioane pentru fiecare comună şi 7 milioane de lei pentru fiecare oraş 

Alocări de cel puţin 140 de milioane de lei pentru fiecare judeţ, de 4 milioane pentru 

fiecare comună şi de 7 milioane de lei pentru fiecare oraş sunt prevăzute prin Programul 

Naţional de Investiţii „Anghel Saligny”. De asemenea, pentru fiecare municipiu (în afară 

de reşedinţele de judeţ) vor fi alocate 10 milioane de lei, iar pentru fiecare reşedinţă de 

judeţ – 43 de milioane de lei. Fiecare sector al municipiului Bucureşti poate accesa 

fonduri în valoare totală de 35 milioane lei pentru proiecte, conform unui proiect de 

ordin al ministrului Dezvoltării. 

Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice şi Administraţiei (MDLPA) anunţă că a supus 

consultării publice ordinul pentru aprobarea „Normelor metodologice pentru punerea în 

aplicare a prevederilor Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr. 95/2021 pentru 

aprobarea Programului Naţional de Investiţii „Anghel Saligny””. 

„Pentru a evita creşterea disparităţilor şi pentru a asigura coeziunea teritorială, fiecare 

unitate administrativ-teritorială va avea prealocată finanţarea minimă pentru cel puţin 

un proiect eligibil, în limita sumei prevăzute în normele metodologice.  
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Totodată, localităţile care accesează împreună fondurile disponibile prin acest program, 

prin Asociaţiile de Dezvoltare Intercomunitară, vor putea beneficia de o finanţare sporită 

cu 10%”, a precizat Cseke Attila, ministrul Dezvoltării. 

Vor fi alocate cel puţin 140 de milioane de lei pentru fiecare judeţ, 4 milioane pentru 

fiecare comună şi 7 milioane de lei pentru fiecare oraş. De asemenea, pentru fiecare 

municipiu (în afară de reşedinţele de judeţ) vor fi alocate 10 milioane de lei, iar pentru 

fiecare reşedinţă de judeţ – 43 de milioane de lei. Fiecare sector al municipiului Bucureşti 

poate accesa fonduri în valoare totală de 35 milioane lei pentru proiecte prin Programul 

Naţional de Investiţii „Anghel Saligny”. 

Potrivit indicatorilor minimali, prin Program vor fi finanţate 12.000 km de reţele de 

alimentare cu apă şi canalizare construite/extinse, 700.000 de branşamente individuale la 

sistem de alimentare cu apă/racorduri individuale la sistem de canalizare, construcţia 

sau modernizarea a 2.000 km de drumuri judeţene şi variante ocolitoare şi 3.000 km de 

drumuri comunale. 

Programul Naţional de Investiţii „Anghel Saligny” prevede finanţarea proiectelor pentru 

alimentări cu apă şi staţii de tratare a apei, sisteme de canalizare şi staţii de epurare a 

apelor uzate, drumurile publice clasificate şi încadrate în conformitate cu prevederile 

legale în vigoare ca drumuri judeţene, drumuri de interes local, respectiv drumuri 

comunale şi/sau drumuri publice din interiorul localităţilor, precum şi variante ocolitoare 

ale localităţilor, poduri, podeţe, pasaje sau punţi pietonale, inclusiv pentru biciclete şi 

trotinete electrice. 

În plus, normele iau în considerare componenta de mediu ca obiectiv specific pentru 

investiţiile ce se vor finanţa prin Program. Ministrul a specificat că îmbunătăţirea 

condiţiilor igienico-sanitare, a calităţii mediului şi diminuarea surselor de poluare la nivel 

local vor fi parte a obiectivelor proiectelor locale. 

Odată aprobat proiectul de ordin, care prevede normele metodologice, MDLPA pune la 

dispoziţia beneficiarilor platforma digitală investitii.mdlpa.ro. Astfel, derularea 

programului va fi total transparentă, întrucât UAT-urile şi subdiviziunile administrativ-

teritoriale ale municipiului Bucureşti îşi vor putea crea conturi individuale pe platforma 

digitală prin care vor fi gestionate proiectele finanţate prin Programul Naţional de 

Investiţii „Anghel Saligny” – a adăugat ministrul dezvoltării, Cseke Attila.  
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Contractele de finanţare multianuale încheiate între MDLPA şi beneficiari au o durată de 

maximum 5 ani bugetari, fără a depăşi data de 31 decembrie 2028, şi se încheie în limita 

creditelor de angajament aprobate anual cu această destinaţie, fără eşalonarea anuală a 

creditelor bugetare, care se înscriu cumulat pentru toată perioada de finanţare. Execuţia 

contractelor va fi permanent monitorizată pentru a evita deturnările de fonduri. Va fi 

organizată o structură specială în cadrul MDLPA, care va asigura monitorizarea 

proiectelor. 

Pentru evitarea situaţiilor în care lucrările recente de asfaltare sunt sparte pentru 

construirea reţelei de apă şi canalizare, se vor finanţa proiecte de modernizări de 

drumuri doar acolo unde există deja reţea de apă şi canalizare. 

Proiectul de Ordin pentru aprobarea Normelor metodologice pentru punerea în aplicare 

a prevederilor Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr. 95/2021 pentru aprobarea 

Programului Naţional de Investiţii „Anghel Saligny”, pentru categoriile de investiţii 

prevăzute la art. 4 alin. (1) lit. a) – d) din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr. 95/2021, 

poate fi consultat AICI. 

De asemenea, pe pagina Ministerului Dezvoltării, Lucrărilor Publice şi Administraţiei se 

găsesc, în consultare publică, proiectele de acte normative prin care se stabilesc 

standardele de cost privind dezvoltarea reţelelor de apă, canalizare şi gaze, care sunt 

preluate din proiectele finanţate din fonduri europene. Totodată, standardele de cost 

pentru modernizarea reţelei de drumuri au la bază standardele adoptate în 2010, dar 

abrogate în 2018, ajustate, pe baza datelor oficiale ale Institutului Naţional de Statistică, 

cu creşterea preţurilor materialelor de construcţii. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

• Cîţu: „Ordonanţă privind compensarea preţurilor la energie, discutată 

în primă lectură. A fost abordată şi plafonarea preţului” 

Cîţu: „Ordonanţă privind compensarea preţurilor la energie, discutată în primă lectură. A 

fost abordată şi plafonarea preţului”  
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Prim-ministrul Florin Cîţu a declarat miercuri, 15 septembrie, că, în cadrul şedinţei de 

Guvern, a fost discutată în primă lectură o ordonanţă care vizează compensarea 

preţurilor la energie şi gaz. 

"Este vorba despre compensarea preţurilor la energie şi gaz. Am avut o discuţie foarte 

bună în şedinţa de Guvern de astăzi. Am mandatat Ministerul Muncii, Ministerul Energiei 

şi Ministerul Finanţelor să vină cu o formă finală. Aş vrea să fie completată forma şi 

schema cu soluţii pentru compensarea clienţilor non-casnici. Până acum, am vorbit de 

clienţii casnici. Aş vrea să vorbim şi de clienţii non-casnici, în special IMM-uri. Ministerul 

Muncii trebuie implicat, pentru că e vorba de compensarea consumatorului casnic şi ne 

gândim cum să facem acest lucru cât mai simplu", a arătat premierul, în cadrul unei 

conferinţe de presă susţinute la Palatul Victoria. 

El a menţionat că a fost abordată şi tema plafonării preţului la gaze. 

"Tot în şedinţa de Guvern de astăzi, am avut discuţii despre plafonarea preţului la gaze. 

Am introdus această temă în dezbatere în Guvern. Domnul ministru, împreună cu 

Consiliul Concurenţei, vor discuta şi cu Comisia Europeană. Sunt mai multe variante la 

care ne gândim, dar am vrut să avem şi această variantă. Căutăm cele mai bune soluţii 

pentru această perioadă în care preţurile la energie şi gaz au crescut, pentru 

consumatori casnici şi cei non-casnici, în special până în 31 martie", a precizat Cîţu. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Florin Cîţu, întâlnire cu reprezentanții OMV Petrom, la Palatul 

Victoria 

Premierul Cîţu va avea o întâlnire cu reprezentanții companiei OMV Petrom. 

Iată programul de joi, 16 septembrie 2021, al premierului Florin Cîţu: 

 Ora 10.30  -  Întâlnire cu reprezentanții companiei OMV Petrom; Participă ministrul 

Energiei, Virgil Popescu 

- Palatul Victoria  
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Ora 14.00  -  Participare la ceremonia de schimbare a denumirii Sălii Mari a Teatrului  

Național „I.L.Caragiale” București, în Sala Ion Caramitru 

-  La eveniment vor mai participa ministrul Culturii, Bogdan Gheorghiu, membri ai 

familiei Caramitru, reprezentanția ai sectorului cultural 

- Teatrul Național ”I.L.Caragiale” București. 

Florin Cîțu, după ședința de Guvern: am discutat despre plafonarea prețului la gaze 

Premierul Florin Cîțu a anunțat că în cadrul ședinței de Guvern de miercuri s-a discutat 

despre plafonarea prețurilor la gaze. Sunt mai multe variante, vom lua o decizie 

săptămâna viitoare, a spus prim-ministrul. 

Premierul Florin Cîțu a declarat că în cadrul ședinței de Guvern i-a mandatat pe miniștrii 

Muncii, Economiei și Finanțelor să redacteze formula finală a proiectului de lege privitor 

la compensarea prețurilor la energie. 

„Compensarea prețurilor la energie și gaz, am mandatat ministerele să vină cu o formulă 

finală, să fie protejați și clienții non casnici”, a anunțat miercuri, prim-ministrul Florin 

Cîțu. 

Premierul a vorbit și despre plafonarea prețurilor la gaze anunțând că sunt avute în 

vedere mai multe variante. 

„În ceea ce privește plafonarea prețurilor la gaze, sunt mai multe variante la care ne 

gândim... Aici este o discuție, avem deja soluție pentru compensare, vrem să ne 

asigurăm că și clienții non casnici, în special IMM-urile, nu vor plăti toată factura la iarnă. 

Este important să nu afectăm prea mult piața, trebuie să recunoaștem că există o situație 

specială care necesită soluții speciale”, a mai spus Florin Cîțu. 

Decizia va fi luată săptămâna viitoare, a precizat premierul Florin Cîțu, relatează 

Mediafax. 

(Sursa: Mediafax) 
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• Din ce fonduri vor fi compensate facturile la energie, în această iarnă. 

Explicațiile date de ministrul Energiei: ”Bani există” 

Din ce fonduri vor fi compensate facturile la energie, în această iarnă. Explicațiile date de 

ministrul Energiei: ”Bani există” 

Ministrul a subliniat că nu se pune problema să nu existe  

Resursele financiare pentru compensarea facturilor la energie vor veni anul acesta din 

dividendul suplimentar al Hidroelectrica, care este de 800 milioane lei, iar la gaze există 

şi sursa de finanţare din impozitul pe venitul suplimentar din dereglementarea preţului, 

a declarat, miercuri seara,15 septembrie, ministrul Energiei, Virgil Popescu. 

"Efortul bugetar în anul acesta este acoperit integral numai din dividendul suplimentar al 

Hidroelectricii, care este de 800 milioane de lei. A fost un dividend suplimentar pentru 

că Hidroelectrica şi Nuclearelectrica sunt cele două companii care nu plătesc certificate 

de CO2, au costuri de producţie mai mici, dar vând la preţul pieţei, care este dat de cel 

mai mare preţ din piaţă. Cel mai mare preţ din piaţă este la energia produsă pe bază de 

cărbune, pentru că acolo se mai adaugă încă 60 de euro, luna trecută au fost 55, costul 

certificatelor de CO2. Bani există. La gaze avem sursă de finanţare şi din impozitul pe 

venitul suplimentar din dereglementarea preţului la gaze naturale, unde peste 85 de lei 

(pe MWh n.r.) se impozitează venitul obţinut cu 80%. Oricum, şi de acolo practic s-au 

dublat încasările la bugetul de stat din impozitul pe venitul suplimentar", a explicat Virgil 

Popescu la TVR1. 

Ministrul a subliniat că nu se pune problema să nu existe bani, deoarece se adună bani 

la buget, dar aceştia "trebuie să ajungă la români, să compenseze creşterea de preţuri". 

"Eu am spus că este normal să lăsăm piaţa liberă, preţul să fie stabilit liber. Este o situaţie 

conjuncturală de piaţă în momentul de faţă. Nu cred că va fi pentru foarte multă vreme 

la gaze naturale acest lucru. Se adună bani la buget, dar aceştia nu trebuie lăsaţi la 

buget. Aceştia trebuie să se întoarcă ori într-un fond,...dar să ajungă la români, să 

compenseze creşterea aceasta de preţuri. Şi acelaşi lucru vrem să-l facem şi pentru 

IMM-uri", a spus Virgil Popescu. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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• Distribuitorii care nu citesc contoarele la termen vor fi obligaţi să 

plătească compensaţii de 100 de lei fiecărui client 

Distribuitorii care nu vor citi contoarele în termen de şase luni în cazul energiei electrice 

şi de trei luni pentru gazele naturale vor fi obligaţi să le plătească clienţilor o 

compensaţie de 100 de lei, a anunţat miercuri seara vicepreşedintele Autorităţii 

Naţionale de Reglementare în domeniul Energiei (ANRE), Zoltan Nagy-Bege, precizând 

că în momentul în care nu vor citi un milion de contoare suma pe care o vor avea de 

plată va ajunge la 100 de milioane de lei.  

El a subliniat că în prezent se află în dezbatere publică două modificări ale standardelor 

de distribuţie la energia electrică şi la gaze naturale, care prevăd astfel de măsuri, în 

condiţiile în care amenzile prevăzute de lege nu sunt foarte mari. 

"Avem în dezbatere publică două modificări ale standardelor de distribuţie la energia 

electrică şi la gaze naturale şi vom obliga distribuitorii care au sarcina citirii contoarelor, 

pentru că distribuitorii citesc contoarele, care depăşesc acest termen de 6 luni în cazul 

energiei electrice şi de 3 luni la gaze naturale şi nu s-a citit contorul, automat trebuie să 

plătească o compensaţie pentru acei clienţi căroara nu le-au citit control. Compensaţia, 

propunerea noastră este de 100 de lei. Bănuiesc că în momentul în care nu vor citi un 

milion de contoare şi au de plătit 100 de milioane de lei, o să-i coste şi o să fie 

preocupaţi de asta", a declarat vicepreşedintele ANRE, la Digi 24. 

El a adăugat că fiecare consumator are dreptul de a citi contorul şi de a trimite indexul 

contorului în fiecare lună, iar furnizorul este obligat să factureze. 

"Vreau să vă spun ceva foarte important: fiecare consumator are dreptul de a citi 

contorul şi de a trimite indexul contorului în fiecare lună. Pe factură trebuie să fie un 

număr dedicat de autocitire, un interval de timp care să nu fie mai scurt de 5 zile şi de 

obicei se dă un interval mai lung în care orice client poate să sune, să se identifice şi să 

dea indexul. Acest lucru se poate face şi prin aplicaţia pusă la dispoziţie de majoritatea 

furnizorilor. În momentul în care se face autocitire, se comunică indexul, furnizorul este 

obligat să factureze", a explicat el. 

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 16 septembrie 2021 24 

 

Întrebat dacă sunt companii care au folosit momentul acesta ca "să îi jegmănească" pe 

clienţi, vicepreşedintele ANRE a răspuns: "Probabil că sunt". "Au fost foarte multe 

contravenţii, nu ştiu dacă s-a făcut din rea intenţie sau din greşeală, dar au fost foarte 

multe plângeri şi am aplicat amenzi pentru depăşirea diverselor termene de răspuns la 

clarificări privind factura, de semnat contractul în termen de 5 zile lucrătoare din 

momentul în care se depun toate documentele solicitate de furnizor, de răspuns la 

solicitare de ofertă, de citire a contoarelor. Regulamentul prevede foarte clar că 

contoarele de energie se citesc cel puţin o dată la 6 luni, iar în cazul gazelor o dată la 3 

luni, şi am găsit foarte multe cazuri când aceste termene nu s-au respectat şi am aplicat 

amenzi şi vom continua sa aplicăm amenzi", a menţionat Zoltan Nagy-Bege. 

El consideră sunt anumite contravenţii din această piaţă pentru care amenzile sunt mici, 

însă pentru altele "nu sunt chiar foarte mici". "De exemplu pentru depăşirea termenelor 

de răspuns sau de semnat contractul sau de trimitere de cerere de oferte este de 

400.000 de lei, evident că pentru o companie care are 2-3 milioane de clienţi şi avem în 

România, poate nu este mare, dar putem da amenda de 2-3 ori. Aceasta este amenda 

maximă", a arătat reprezentatul ANRE. 

Acesta a reamintit paşii care trebuie parcurşi de către consumatori în cazul în care 

primesc facturi "aberant de mari", care nu au legătură cu realitatea. 

"Primul pas să solicite informatii, detalii de la furnizor. El are obligaţia să-i răspundă în 

maximum 15 zile şi poate să solicite şi suspendarea termenelor de plată în acest caz. 

După ce trec cele 15 zile în care furnizorul este obligat să dea explicaţii şi nu a primit 

acest răspuns se poate adresa autorităţii (ANRE) şi vom analiza toate situaţiile. Avem 

destul de multe plângeri pe parcursul acestui an, majoritatea sunt soluţionate, am găsit 

soluţiile, am găsit problemele. Foarte multe cazuri se rezolvă prin sesizarea la furnizori, 

pentru că şi furnizorul îşi dă seama că cineva a comis o eroare. În aceste cazuri, când 

sunt valori aberant de mari, în majoritatea cazurilor este vorba de o eroare, că e o eroare 

a softului, a cititorului, o eroare a softului de facturare, sunt diverse cazuri, dar 

majoritatea se rezolvarea după primul pas. Dacă nu se rezolvă, se implică autoritatea şi 

în foarte multe cazuri chiar aplicăm amenzi pentru furnizori dacă au încălcat vreo 

reglementare", a adăugat vicepreşedintele ANRE, Zoltan Nagy-Bege. 

(Sursa: Digi 24) 
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• PSD, proiect de lege privind plafonarea prețului la energie. 

„Scumpirile vor nenoroci efectiv viaţa de zi cu zi a românilor” 

PSD, proiect de lege privind plafonarea prețului la energie. „Scumpirile vor nenoroci 

efectiv viaţa de zi cu zi a românilor” 

Proiectul de lege va fi depus miercuri sau joi  

Vicepreşedintele PSD, Mihai Tudose, a declarat miercuri, 15 septembrie, că social-

democraţii vor depune în Parlament un proiect de lege privind plafonarea preţului la 

energie.  

"PSD va depune astăzi sau mâine un proiect de lege privind plafonarea preţului la 

energie în România. Principiile de bază sunt următoare: plafonarea pentru şase luni a 

preţului la o medie pe ultimele şase luni de la momentul intrării în vigoare a legii. 

Va fi creat un fond la Ministerul Energiei care să compenseze pierderile la furnizori, 

contul acela va fi alimentat de către bugetul de stat, o parte, şi o parte de către sumele 

luate de la producătorii de energie, 50% din profitul fiscal declarat. Atragem atenţia 

guvernului că aceasta este o soluţie temporară, o soluţie la adăpostul căreia guvernul 

trebuie să se apuce un pic de treabă", a spus Tudose, într-o conferinţă de presă la sediul 

central al PSD. 

El a adăugat că autorităţile "au lăsat piaţa liberă exact în cel mai prost moment cu 

putinţă", momentul în care producţia naţională este mult sub necesar. 

"Atragem atenţia la modul cel mai serios guvernului să se apuce de investiţii, să 

redeschidă complexul energetic de la Mintia care produce 1.200 MW, Iernutul, să facă 

investiţii în Tarniţa - Lăpuşeni cu stocarea de energie prin cădere liberă apoi a apei. 

Atragem atenţia, de asemenea, că la anul, din câte ştim noi, ar trebui să intre în revizie 

cele două grupuri de la centrala nucleară, deci deficitul de energie va fi cu atât mai 

mare. 

Nu există o soluţie miraculoasă prin care peste noapte să se îndrepte aceste lucruri, 

soluţiile trebuiau deja implementate de către guvern, începe deja să fie târziu, dar este al 

doisprezecelea ceas. 
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Dacă şi acum vor scăpa din mână lucrurile, ele vor avea efecte în economie pe ani de 

zile, pentru că toate produsele finite şi subprodusele vor îngloba preţul acesta mărit al 

energiei şi se va rostogoli, va crea acel efect de bulgăre de zăpadă, iar tot ceea ce 

înseamnă economie românească va ieşi din orice zonă de competitivitate, iar produsele 

de strictă necesitate vor nenoroci efectiv viaţa de zi cu zi a românilor. (...) Au câteva luni 

să regleze aceste lucruri. 

Dacă pierd această oportunitate, va fi foarte greu ca România să intre pe nişte pieţe şi 

românii să îşi recapete un anumit nivel de trai care să le permită chiar să trăiască, nu să 

se chinuie", a menţionat Tudose. 

(Sursa: ziare.com)  

• DOCUMENT Cum vrea Guvernul să rezolve criza City Insurance: FGA 

să poată face plăți imediat ce ASF deschide procedura de faliment, fără 

să se mai aștepte decizia definitivă în instanță 

Guvernul pregătește o Ordonanță de Urgență care să permită Fondului de Garantare a 

Asiguraților (FGA) să poată face plata despăgubirilor către asigurați imediat ce ASF 

retrage autorizația City Insurance și deschide procedura de faliment, fără să se mai 

aștepte ca falimentul să fie declarat prin decizia definitivă în instanță, au declarat 

miercuri pentru HotNews.ro surse guvernamentale. 

UPDATE (21:00) Ministerul de Finanțe a publicat miercuri, 15 septembrie, proiectul de 

OUG: FGA poate plăti în 60 de zile de la publicarea în Monitorul oficial a deciziei ASF de 

retragere a autorizației de funcționare a asigurătorului. 

O altă modificare importantă este că păgubiții care au de recuperat despăgubiri de la o 

firmă de asigurări intrată în faliment vor putea primi cel mult 500.000 de lei pe fiecare 

contract pe care îl au la o astfel de firmă în faliment. Acum, suma maximă este de 

450.000 de lei și se acordă de către Fondul de Garantare a Asiguraților (FGA) per 

creditor, și nu pe fiecare contract de asigurare. 

CITEȘTE AICI PROIECTUL DE OUG ȘI NOTA DE FUNDAMENTARE 

Noul proiect de OUG scos miercuri, 15 septembrie, în consultare publică de Ministerul 

de Finanțe este de fapt o actualizare a unui alt proiect lansat în dezbatere în 

luna mai.  
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La acel moment Finanțele au propus doar măsura creșterii sumelor pe care le pot primi 

păgubiții, nu și faptul că FGA va putea face plăți înainte ca falimentul unui asigurător să 

fie stabilit prin decizie definitivă a instanței. 

Premierul Florin Cîțu a spus miercuri că Guvernul pregătește două Ordonanțe de 

Urgență, care se află la avizare și la Consiliul Concurenței, pentru cazul în care se ajunge 

la falimentul City Insurance, liderul pieței RCA, cu peste 3 milioane de clienți. O 

ordonanță se referă la prețurile RCA, iar alta la situația City pentru ca toți clienții să fie 

protejați și să-și poată primi banii dacă au vreun claim, a spus premierul. 

"Sunt două Ordonanțe de urgență în avizare. Am discutat și astăzi cu Consiliul 

Concurenței, ar trebui să fie pe masa Guvernului săptămâna viitoare.  

O Ordonanță se referă la prețurile asigurărilor RCA, iar alta la situația City Insurance, 

daca se ajunge acolo pentru a asigura că nu se ajunge ca oamenii să aibă un claim și să 

nu poată fi plătit, deci ne asigurăm că se vor putea plăti banii de la Fondul de 

Garantare.", a declarat miercuri Florin Cîțu, întrebat de HotNews.ro de situația gravă din 

piața asigurărilor. 

Întrebat ce stipulează mai exact OUG-ul referitor la prețurile RCA, premierul a spus că nu 

a văzut încă proiectul, care ar fi în avizare la Consiliul Concurenței. Despre cea de-a doua 

ordonanță, premierul a spus că aceasta vizează măsuri ca "dacă se întâmplă ceva, toți 

clienții să fie protejați." 

Ce se întâmplă acum când ASF deschide procedura falimentului împotriva unui 

asigurător 

În prezent, potrivit legislației în vigoare, avem următorii pași la deschiderea procedurii 

de faliment în cazul unui asigurător: 

Primul pas: este decizia Consiliului ASF de a retrage autorizația de funcționare a 

societății ca urmare a constatării stării de insolvență și promovarea în instanță a cererii 

de deschidere a procedurii de faliment. 

Pasul doi: din momentul în care decizia ASF se publică în Monitorul Oficial, Fondul de 

Garantare a Asiguraților (FGA) poate primi cereri de deschidere de dosare de daună și 

cereri de plată de despăgubiri. 
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Contractele clienților City Insurance: - acestea rămân valide până la expirare, denunțare 

din partea titularilor sau denunțare din partea lichidatorului judiciar. 

Plata daunelor: FGA plătește despăgubirile solicitate și avizate doar după decizia 

definitivă în instanță privind falimentul societății de asigurări. 

Citește mai jos ce demersuri trebuie să faci pentru: 

1. deschiderea dosarului de daună la FGA 

2. obținerea despăgubirilor/indemnizațiilor cuvenite a fi plătite de către FGA 

Prețurile RCA au crescut masiv la unii asigurători, pe fondul posibilului faliment al City 

Insurance: Ce trebuie să știi dacă ești client sau păgubit la acest asigurător 

HotNews.ro a semnalat miercuri că mai mulți asigurători au crescut semnificativ prețurile 

RCA în ultimele 10 zile pe fondul problemelor mari în care se află liderul pieței - City 

Insurance, companie cu peste 3 milioane de clienți, care este aproape de procedura de 

faliment. Datele brokerilor consultate de HotNews.ro arată că Euroins, al doilea mare 

asigurător RCA, cu prețuri la fel de mici ca City, a majorat tarifele și cu 600 de lei în unele 

cazuri, iar alți asigurători au urmat același trend. 

Aceasta în contextul în care unele service-uri auto refuză să mai facă reparații celor care 

prezintă polițe RCA de la City Insurance, de teamă că un potențial faliment declarat al 

firmei de asigurări va face să nu-și mai recupereze banii. 

Ce trebuie să știi dacă ești client sau păgubit la City Insurance, dacă ASF demarează 

procedura falimentului împotriva acestei societăți 

Cât de gravă este acum situația City Insurance? Societatea nu se mai află în legalitate, 

după cum a afirmat pentru HotNews.ro Daniel Apostol, purtătorul de cuvânt al 

Autorității de Supraveghere Financiară (ASF). 

”ASF încearcă să corecteze dezechilibre care produc instabilitate în piața asigurărilor. Va 

urma o ședință în care se va lua o decizie, dar momentan nu pot spune când anume va 

avea loc”, a declarat marți, 14 septembrie, pentru HotNews.ro, Daniel Apostol. 

ASF a anunțat anterior că în conturile City Insurance nu au intrat cele 150 milioane de 

euro - pentru a atinge cerința minimă de capital necesară pentru a funcționa în 

continuare și că va analiza situația și va lua deciziile care se impun. 
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De regulă, ședințele Consiliului ASF au loc miercurea, astfel că o decizie în cazul City 

Insurance ar putea fi anunțată chiar în cursul acestei zile. 

În cel mai negru scenariu, așa cum s-a întâmplat în cazul Astra ori Carpatica, ASF poate 

decide să retragă autorizația de funcționare a City Insurance ca urmare a constatării 

stării de insolvență și să promoveze în instanță cererea de deschidere a procedurii de 

faliment. 

Ce trebuie să știi dacă ești client City Insurance: De ce polița RCA nu este numai despre 

terți, ci și despre tine 

Dacă ai mașina asigurată la City Insurance, trebuie să știi că asigurarea rămâne validă 

până la expirare, denunțare din partea titularilor sau denunțare din partea lichidatorului 

judiciar. 

'Orice cetățean care are în acest moment o poliță încheiată cu City Insurance poate 

denunța absolut legal această poliță, încheind în aceeași zi o altă poliță cu un asigurator 

decent, fără probleme. Pierde poate în jur de 200 de lei, dar câștigă mult mai mult în 

momentul în care riscul unui eveniment nefericit se materializează”, a precizat marți 

pentru HotNews.ro reprezentantul unuia din cei mai mari brokeri din piață, care a 

preferat să nu își dea numele pentru că legal nu poate oferi asemenea recomandări. 

Cu privire la această posibilă denunțare a poliței, un cititor HotNews.ro chiar a întrebat: 

Ce în lumea asta m-ar determina să denunț contractul care expiră anul viitor și eventual 

să plătesc din momentul curent mai mult pentru o altă poliță RCA, la alt asigurator? 

Clienții City Insurance trebuie să știe că orice asigurare RCA validă, indiferent de cât de 

puțin costă, permite despăgubiri pentru vătămări corporale și deces în limita a 6,07 

milioane de euro, în timp ce pentru daunele materiale, limita de despăgubiri este în 

prezent de 1,22 milioane de euro. 

Deci o asigurare RCA, în afara șoferului vinovat, despăgubește pe oricine suportă o 

daună inclusiv pe membrii de familie ai șoferului vinovat aflați cu acesta în autovehicul 

în momentul accidentului. 
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Altfel spus, în cazul unui accident, de care tu, client City Insurance, te faci vinovat, 

asigurarea RCA poate suporta plata acestor despăgubiri maxime. În situația tragică în 

care apar victime în mașina ta ori a celui pe care l-ai lovit, cheltuielile cu spitalizarea ți-ar 

fi greu de suportat, dacă nu ai avea o asigurare RCA. 

În plus, dacă asigurătorul tău RCA este rău platnic, păgubiții te pot da și pe tine în 

judecată pentru recuperarea daunelor provocate. 

Lucrurile se complică și mai mult în cazul de față, dacă ASF va deschide procedura de 

faliment la City Insurance.  

În acest caz, din momentul în care decizia ASF se publică în Monitorul Oficial, Fondul de 

Garantare a Asiguraților (FGA) preia conducerea acestei societăți și poate primi cereri de 

deschidere de dosare de daună și cereri de plată de despăgubiri. 

Problema cea mare este că potrivit legii actuale, FGA nu poate acorda mai mult de 

450.000 de lei pe creditor de asigurare. Cu alte cuvinte, dacă instanța va declara 

falimentul City, polița ta nu va mai putea acoperi decât daune de maxim 90.000 de euro. 

Ce trebuie să știi dacă ești păgubit City Insurance: Vei obține despăgubiri abia după ce 

falimentul e decis definitiv în instanță și în limita a 90.000 de euro 

Dacă ASF va deschide procedura falimentului pentru City insurance, problemele cele mai 

mari vor apărea la șoferii care sunt loviți în trafic de o mașină asigurată la acest 

asigurător. 

Aceștia ar trebui să facă cerere de deschidere dosar de daună la FGA și o cerere de plată 

bazată pe acte doveditoare (facturi etc. - fără cerere de plată, se face dosarul dar nu se 

poate plăti un dosar în care nu s-a cerut o despăgubire), iar după ce se analizează aceste 

documente, plata despăgubirilor nu va putea fi făcută decât după ce instanța decide 

definitiv falimentul firmei de asigurări. 

Mai mult, așa cum e în prezent legislația, FGA nu poate plăti decât maxim 450.000 lei pe 

un creditor de asigurare al unui asigurător în faliment. 

Un proiect inițiat în luna mai 2021 de Ministerul de Finanțe a încercat să corecteze 

această situație.  
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Astfel, potrivit acestui proiect, păgubiții care au de recuperat despăgubiri de la o firmă 

de asigurări intrată în faliment vor putea primi cel mult 500.000 de lei pe fiecare contract 

pe care îl au la o astfel de firmă în faliment. 

Acum, suma maximă este de 450.000 de lei și se acordă de către Fondul de Garantare a 

Asiguraților (FGA) per creditor, și nu pe fiecare contract de asigurare. Mai mult, FGA va 

putea să ceară Poliției, spitalelor ori service-urilor auto date suplimentare pentru 

stabilirea exactă a despăgubirilor cuvenite. Din păcate însă, acest proiect nu a fost 

adoptat încă. 

Spre comparație, așa cum am spus și mai sus, orice asigurare RCA permite despăgubiri 

pentru vătămări corporale și deces în limita a 6,07 milioane de euro, în timp ce pentru 

daunele materiale, limita de despăgubiri este în prezent de 1,22 milioane de euro. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• România se pregătește pentru introducerea certificatului verde. Cîțu: 

Nu vrem să mai închidem activitatea economică peste 3 la mie 

România ia modelul altor state UE și se pregătește pentru introducerea certificatului 

verde pentru accesul în restaurante sau la evenimente dacă rata de infectare trece de 3 

la mie. Premierul Florin Cîțu spune că o decizie în acest sens se va lua în curând, probabil 

chiar săptămâna viitoare. 

„Nu vreau să mai închidem activitățile economice peste 3 la mie. Ca să avem aceste 

activități trebuie să avem o formă de monitorizare. Certificatul verde este una dintre 

propuneri ca aceste activități să rămână deschise pe baza unui certificat verde. 

Restaurantele pot să rămână deschise pe baza unui certificat verde. Este o propunere, 

vedem dacă va fi aprobată în CNSU. Ideea de bază este că nu vrem să mai închidem 

activitatea economică peste 3 la mie”, a declarat Florin Cîțu, la finalul ședintei de Guvern. 

El a precizat că săptămâna aceasta vor mai fi discuții instituționale pentru a se ajunge la 

„cea mai bună formulă”. 
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„Pot să vă spun care e preferința mea: nu vrem să închidem economia. Cât mai curând 

trebuie să venim cu o această decizie”, a mai spus el. 

Certificatul verde ar atesta vaccinarea, un test negativ sau trecerea prin boală, această 

variantă fiind invocată de premier în videoconferința cu prefecții în cazul organizării 

nunților în localitățile în care rata de infectare trece de 3 la mie. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Eurostat: România a alocat anul trecut cei mai puțini bani pentru 

cercetare și dezvoltare dintre toate statele UE (doar 15 euro pe cap de 

locuitor). Este printre țările cu scăderi de alocări, în ultimii zece ani. 

După România, cele mai mici alocări erau făcute de statele vecine Bulgaria (21 de euro 

pe cap de locuitor) și Ungaria (39 de euro). La polul opus, Luxemburg asigura investiții 

de 648 de euro pe cap de locuitor, Danemarca de 519 euro, iar Germania de 443 de 

euro. 

Față de anul de referință 2010, România este printre țările cu scăderi de sume destinate 

cercetării (de la 17 la 15 euro), alături de Portugalia (scădere de la 92 de la 71 de euro) 

Spania (de la 179 la 144 de euro), Franța (de la 253 la 235 de euro) Irlanda și Portugalia. 

Cele mai mari creșteri au fost în Lituania (de la 14 la 42 de euro), Grecia (de la 62 la 148 

de euro) și Estonia ( de la 77 la 141 de euro). 

În 2020, statele UE asigurau cercetării 0,8% din PIB-ul blocului comunitar, sau 225 de 

euro pe cap de locuitor. Eurostat notează că datele prezentate sunt preliminare, ele 

putând suferi modificări. 

(Sursa: biziday.ro) 
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• Ursula Von der Leyen vine în România pentru a marca aprobarea 

PNRR. Întâlnirile cu premierul Cîțu au loc cu o zi înainte de Congresul 

PNL 

Ursula Von der Leyen vine în România pentru a marca aprobarea PNRR. Întâlnirile cu 

premierul Cîțu au loc cu o zi înainte de Congresul PNL 

Preşedintele Comisiei Europene Ursula Von der Leyen este aşteptată la Bucureşti, în 24 

septembrie, într-o vizită simbolică, pentru a marca aprobarea Planului Naţional de 

Redresare şi (PNRR), afirmă surse guvernamentale pentru News.ro. 

Şefa CE are programate mai multe evenimente comune cu premierul Florin Cîţu, printre 

care şi o vizită la Spitalul Universitar din Bucureşti, care va beneficia de fonduri prin 

PNRR, susţin sursele citate. 

Aprobarea PNRR va fi parafată cu o zi înainte de Congresul PNL, în cadrul căruia Florin 

Cîţu şi Ludovic Orban se luptă pentru preşedinţia PNL. 

PNRR a fost trimis la Bruxelles şi negociat de fostul ministru al Fondurilor Europene, 

Cristian Ghinea. Însă, prin ieşirea USR PLUS de la guvernare, Ministerul Fondurilor 

Europene a fost preluat interimar de premierul Florin Cîţu. 

În vizita din România, preşedintele Comisiei Europene Ursula von der Leyen are 

programate mai multe evenimente comune cu premierul Florin Cîţu, printre care şi o 

vizită la Spitalul Universitar din Bucureşti, susţin sursele citate. Spitalul Universitar va 

beneficia de fonduri UE din PNRR pentru extindere. 

Ursula von der Leyen a fost susţinută de Partidul Popular European (PPE) pentru şefia 

Comisiei Europene. Din familia popularilor europeni face parte şi PNL. 

Dacian Cioloș, co-președintele USR PLUS, a anunțat luni, 13 septembrie, că în urma unei 

întâlniri cu șefa Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, PNRR-ul României este în linie 

dreaptă și va fi aprobat în curând. 
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„Am avut astăzi, la Strasbourg, o întâlnire cu președinta Comisiei Europene, Ursula von 

der Leyen, în care am discutat despre marile teme de pe agenda europeană înainte de 

discursul despre starea Uniunii:  

 necesitatea ca Uniunea Europeană să facă în continuare eforturi pentru a ajuta și alte 

state să imunizeze populația împotriva SARS-CoV-2, nevoia de coordonare mai bună a 

apărării europene având în vedere ce s-a întâmplat în Afganistan și despre cum cetățenii 

din toate statele membre pot să contribuie mai bine la schimbările pe care ni le dorim în 

UE prin Conferința privind Viitorul Europei. 

(Sursa: news.ro) 

 

• Creștere bruscă a dobânzilor pe termen lung în România. Care este 

clasamentul dobânzilor în UE 

Rata dobânzii pe termen lung pentru România a crescut din nou în luna august 2021, 

până la 3,72%, potrivit datelor publicate de Banca Centrală Europeană. 

Acest indicator critic pentru obligațiile asumate la contractarea de noi credite a urcat la 

cel mai mare nivel din ultimele 12 luni, după ce în februarie 2021 coborâse la doar 

2,65%. 

Nu s-a majorat în nicio altă țară membră UE decât cu totul marginal în Cehia (de la 

1,72% la 1,74%) și Ungaria (de la 2,83% și 2,84%), potrivit cursdeguvernare.ro. Polonia a 

reușit, chiar o reducere marginală (de la 1,61% la 1,60%). 

Din afara zonei euro, Croația (0,43% de la 0,45%) și Bulgaria (staționară la 0,14%) au 

performat mult mai bine decât noi. Elocventă este media UE27, care a coborât din nou 

în domeniul negativ, de la +0,02%, în iulie, la -0,08%, în august. 

Practic, România împrumută bani la cote record de dobândă, alții rambursează cam ce 

au primit pentru că sunt mult mai bine cotați. 
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Cele mai reduse dobânzi au fost consemnate de Germania (-0,54%), Olanda (-0,48%) și 

Luxemburg (-0,47%). Din fostul bloc estic, cel mai bine s-a plasat Slovacia (care a 

adoptat moneda unică încă din 2007), cu -0,25%, mai bine decât Austria (-0,23%), 

Finlanda (-0,21%) și Danemarca (-0,16%). De reținut, Grecia (+0,59%) și-a continuat 

trendul descendent și s-a plasat în continuare mai bine decât Italia (+0, 63%). 

În acest context, România s-a detașat pe primul loc în topul celor mai scumpe 

împrumuturi care pot fi luate de un stat membru al UE și s-a distanțat semnificativ de 

plutonul țărilor central-europene cu regim valutar similar. 

Majorarea costurilor de împrumut pe contrasens cu practica europeană ar trebui să dea 

de gândit guvernantilor din perspectiva majorării datoriei publice. 

Ecartul costurilor de împrumut s-a mărit la peste 30% în raport cu următoarea clasată, 

Ungaria. După o tendință de diminuare în lunile anterioare, diferența s-a majorat în 

raport cu Cehia (+114%) și a urcat la un nivel de 2,3 ori mai mare față de Polonia, 

economie cu regim valutar similar și cea mai apropiată în structură de cea românească. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Peste 60% dintre cetăţenii statelor UE opriţi şi chestionaţi de 

autorităţile vamale în porturile britanice după Brexit sunt români 

Publicaţia The Guardian relatează că peste 60% dintre cetăţenii statelor UE opriţi şi 

chestionaţi de autorităţile vamale în porturile britanice după Brexit sunt români, astfel că 

unii avocaţi evocă o posibilă profilare rasială, dezminţită de responsabilii britanici. 

Potrivit datelor oficiale, în primele şase luni ale acestui an 7.249 de călători au fost opriţi 

la sosirea în porturile Regatului Unit venind cu feriboturi sau prin Eurotunel. Dintre 

aceştia, 4.482 sunt români, în timp ce, de exemplu, bulgari în aceeaşi situaţie au fost 

numai circa 600, iar polonezi aproximativ 400. 

Firma de avocatură Bates Wells notează că aceste date ar putea sugera numărul 

disproporţionat de mare al românilor care încearcă să intre în Regatul Unit după 

terminarea libertăţii de circulaţie în urma Brexitului, dar consideră pe de altă 

parte că ar putea fi vorba şi despre o profilare rasială discriminatorie a 

controalelor la graniţă.  
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Guvernul de la Londra a negat însă aplicarea vreunui criteriu de acest fel. ”Acuzaţia că 

facem profilări rasiale este falsă şi nefondată”, a răspuns un purtător de cuvânt al 

Ministerului de Interne britanic. 

”Dacă cineva soseşte la graniţele noastre, încercând să lucreze aici fără a avea acest 

drept, publicul aşteaptă ca noi să nu le permitem să intre, indiferent de naţionalitate. 

Aceste reguli sunt aplicate echitabil şi numai pe baza circumstanţelor individuale”, 

explică acesta. 

Procentul mare al românilor opriţi la intrarea în Regatul Unit – nu sunt încă disponibile 

datele privind sosirile în aeroporturi – mai poate fi explicat prin necunoaşterea regulilor 

aplicabile după intrarea în vigoare a Brexitului. 

Până pe 30 iunie, când a expirat termenul pentru solicitarea rezidenţei în Regatul Unit, 

1,067 milioane de cetăţeni români au cerut un statut de rezident permanent (‘settled 

status’) sau de rezident temporar (‘pre-settled status’) în această ţară, românii fiind pe 

locul doi după polonezi, cu 1,09 milioane de cereri. 

Statutul de rezident permanent poate fi obţinut de către persoanele care au trăit în 

Regatul Unit cel puţin cinci ani. Cele care au trăit în această ţară mai puţin de cinci ani 

pot primit statutul de rezident temporar, ce poate fi transformat în cel de rezident 

permanent odată ce solicitantul cumulează cei cinci ani de reşedinţă în Regatul Unit. 

Odată cu ieşirea Regatului Unit din UE, cetăţenii europeni care doresc să lucreze în 

această ţară trebuie să solicite o viză prin noul sistem de imigrare bazat pe puncte. 

Pentru a fi considerat eligibil, solicitantul trebuie să demonstreze că poate vorbi limba 

engleză la un nivel intermediar B1, are o ofertă de muncă la nivelul de calificare necesar 

de la un sponsor/angajator autorizat de Home Office şi salariul minim anual oferit de 

către sponsor/angajator este de 26.500 lire sterline sau egal cu nivelul de salarizare 

relevant domeniului de activitate (dacă în domeniul de activitate salariul minim anual 

este mai mare de 26.500 lire sterline), relatează Agepres. 

(Sursa: Agerpres) 
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• 2022, încă un test de rezistență pentru Uniunea Europeană. Discurs 

despre starea UE. Problema respectării statului de drept 

O mulțime de provocări cărora trebuie să le facă față Uniunea Europeană au fost 

evocate de președintele Comisiei, Ursula von der Leyen, în fața parlamentarilor reuniți la 

Strasbourg. Toate au fost plasate în context global: de la criza sanitară, la lecțiile învățate 

în urma războiului din Agfanistan. Discursul despre starea Uniunii a încercat să răspundă, 

ca de fiecare dată, la întrebarea: cum va arăta Europa în 2022? 

UE acordă miliarde de euro țărilor sărace din întreaga lume 

Anul următor va fi un nou test de rezistenţă pentru Uniunea Europeană, vor exista noi 

provocări legate de pandemie, care vor genera fracturi tot mai adânci, a avertizat von 

der Leyen, care a lăsat să se întrevadă și raza de speranță. 

URSULA VON DER LEYEN, preşedintele Comisiei Europene: "Anul viitor va fi încă un test, 

dar cred că atunci când eşti pus la încercare, spiritul tău, sufletul tău strălucește cu 

adevărat. Și în timp ce privesc Uniunea noastră, știu că Europa va trece testul". 

Există diferențe îngrijorătoare între ratele de vaccinare ale țărilor europene, Uniunea e 

pregătită să ajute nu numai statele membre, ci și pe cele sărace din lumea întreagă, 

unde rata vaccinării este sub 1%. Le vor fi oferite anul viitor 200 de milioane de doze 

suplimentare de vaccin, pe lângă cele 250 de milioane deja promise. 

URSULA VON DER LEYEN: "Prima și cea mai urgentă dintre priorităţile noastre este 

accelerarea vaccinării globale". 

Va crește și ajutorul financiar pe care Uniunea Europeană îl dă țărilor sărace pentru lupta 

împotriva schimbărilor climatice: încă 4 miliarde de euro. Plus 100 de milioane de euro 

ajutor pentru populația afgană. 

Extrem de important după lecțiile din Afganistan, der Leyen a ținut să sublinieze că 

Uniunea Europeană are nevoie de o politică de apărare comună. "Trebuie să poată 

interveni militar fără ajutorul Statelor Unite, dar îi lipsește voința politică", a spus ea. 

"Trebuie să investim în parteneriatul nostru și să ne bazăm pe punctele forte ale 

fiecăruia", a declarat președintele Comisiei Europene. 
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Discursul a atins și spinoasa problemă a respectării statului de drept în țările comunitare. 

Președintele Comisiei a anunțat că rapoartele Uniunii vor include, începând de anul 

viitor, și mai multe recomandări concrete pentru statele membre, cu atât mai mult cu 

cât, a spus von der Leyen, în unele țări există evoluții îngrijorătoare. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• UE relaxează condiţiile de eliberare a cărţii albastre pentru migranţii 

calificaţi. ”Solicitanţii vor trebui să prezinte un contract de muncă” 

UE relaxează condiţiile de eliberare a cărţii albastre pentru migranţii calificaţi. ”Solicitanţii 

vor trebui să prezinte un contract de muncă” 

Parlamentul European a aprobat miercuri un text care relaxează condiţiile de eliberare a 

cărţii albastre europene, permisul de muncă pentru lucrătorii cu înaltă calificare, care în 

prezent sunt atraşi mai mult spre SUA, Canada ori Australia, transmite AFP. 

Eurodeputaţii au adoptat cu 556 de voturi pentru, 105 contra şi 31 de abţineri un 

compromis la care s-a ajuns după mai mulţi ani de negocieri între instituţii în ce priveşte 

reforma directivei adoptate în 2009 ce stabilea acest sistem inspirat de cartea verde 

('green card') americană. 

Solicitanţii vor trebui să prezinte un contract de muncă sau o ofertă fermă de muncă 

pentru cel puţin 6 luni, faţă de cerinţa actuală de 12 luni. 

De asemenea, a fost redus pragul salarial pentru solicitanţi până la cel puţin 100% din 

salariul brut mediu anual în statul membru respectiv, faţă de cel puţin 150% în prezent. 

În plus, posesorul unei cărţi albastre se va putea deplasa mai lesne dintr-un stat membru 

în altul, după o perioadă de 12 luni în primul stat membru. Situaţia membrilor de familie 

care îl însoţesc va fi ameliorată graţie unor proceduri accelerate de reîntregire familială 

şi de acces pe piaţa muncii. 

”Prin acest acord, oamenilor le va fi mai uşor să obţină o carte albastră”, a 

subliniat comisarul pentru afaceri interne, Ylva Johansson, în cursul dezbaterii 

de marţi.  
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”La ora actuală, migranţii cu înaltă calificare preferă America de Nord, Australia şi Noua 

Zeelandă Europei. Prin acest acord, putem recupera întârzierea în această cursă', a 

apreciat comisarul european. 

Ea a subliniat că acordul li se adresează şi refugiaţilor, citându-i printre ei pe 'judecătorii, 

avocaţii, jurnaliştii, interpreţii' care fug din Afganistan. 

Ylva Johansson a precizat totuşi că Europa nu are nevoie doar de ingineri sau 

programatori, ci şi de asistente medicale, bucătari, instalatori, şofer de camion sau 

electricieni. 

Cartea albastră europeană este un permis de muncă şi de şedere, ce deschide calea 

către rezidenţă permanentă în UE. Danemarca şi Irlanda nu participă la acest sistem, iar 

celelalte 25 de state membre pot avea şi dispozitive naţionale paralele. 

În 2019, ultimul an pentru care sunt disponibile date complete, au fost eliberate 36.800 

de cărţi albastre europene, comparativ cu 17.100 în 2015. 

Germania este principalul emitent (78,4% din totalul din UE), mult în faţa Poloniei (5,7%) 

şi a Franţei (5,5%). 

Cei mai mulţi beneficiari de cărţi albastre europeni au fost cetăţeni indieni (9.400 în 

2019), urmaţi de ruşi (2.600). 

(Sursa: ziare.com) 


